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 Hvor langt er vi med kontrakten for 2023? 
 

Status kontrakt 2023 - hvor langt er vi? 
Afgrødemarkedet har som bekendt været helt 
specielt i år med bl.a. store prisstigninger på 
raps, maltbyg og hvede, som traditionelt er 
nogle af de store alternativer til bl.a. 
dybfrostærter. En stor del af arealerne til 
2023 er på nuværende tidspunkt allerede 
disponeret, og det har i år derfor været 
vigtigere end nogensinde at komme ud med 
en tidlig melding om næste års ærtepris for at 
sikre tilstrækkelig med arealer. 

Budskabet om nødvendigheden af en tidlig 
aftale om kontrakten for 2023 har vi tydeligt 
videregivet til Ardo’s ledelse i Belgien for flere 
måneder siden – med opbakning fra den 
danske del af Ardo. 

På trods af det kan vi desværre endnu ikke 
præsentere en aftale om priser og betingelser 
for en ærtekontrakt til 2023. 

Nødvendigt med markant prisstigning 
I vores budskab har vi også klart 
tilkendegivet, at det er nødvendigt med en 
markant prisstigning, så ærterne er 

konkurrencedygtige og kan matche 
udviklingen på de alternative afgrøder. 

Dybfrostærter var allerede forud for de store 
afgrødeprisstigningerne her i 2022 presset på 
konkurrencen. Det kom klart til udtryk ved 
kontrakttegningen her til 2022 i januar, hvor 
arealet med konventionelle ærter faldt til kun 
ca. 850 ha – betydeligt under det ønskede 
areal.  

Ud fra vores informationer er der ligeledes 
utilfredshed med ærternes konkurrenceevne 
hos avlerne i andre af Ardo’s lande, hvor 
Ardo heller ikke har opnået så stort et areal 
som ønsket. 

Vi har positive forventninger 
Selvom Ardo-Belgien endnu ikke har meldt 
ud om 2023-prisen, er det dog vores 
fornemmelse, at de er klar over, at det er 
nødvendigt med en klar forbedring i prisen, 
samt at det er nødvendigt at få en aftale på 
plads tidligere i år. Vi har derfor positive 
forventninger forud for forhandlingerne! 
Det skal dog understreges, at bestyrelsen 
endnu ikke er indkaldt til et konkret møde, og 
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vi frygter derfor, at der ikke er afklaring af pris 
og vilkår før tidspunktet for valg om tilsåning 
med vinterafgrøder er passeret. 

Fine udbytter i de økologiske ærter 
De økologiske ærter er færdighøstet i juli, og 
udbytterne er generelt fine med et gns. på ca. 
4.850 kg pr. ha (v/ T-tal 110) – det er ca. 700 
kg over 5-års gns. 

Afregningen for de økologiske ærter kommer 
til udbetaling senere i august (eksakt dato 
meldes ud senere), mens afregningen for de 
konventionelle ærter sker snarest muligt efter 
afslutningen af høsten af disse. 

Ingen problemer med sort natskygge i 
de konventionelle ærter 
I modsætning til de sidste par år er der her i 
2022 ikke oplevet problemer med sort 
natskygge i de konventionelle ærter. 

Det tyder på, at det nye middel til i år 
”Lentagran 45 WP” har virket som forventet. 

I de økologiske ærter har en enkelt avler 
været ramt af tidlig sort natskygge, hvor det 
har været nødvendigt at kassere en mindre 
del af arealet. 

Ingen oversprungne arealer 
Der har indtil nu ikke været nødvendigt at 
springe arealer under høsten, hvilket er 
særdeles positivt, da overspring giver 
anledning til frustration og store tab til skade 
for alle parter. 

Ardo fik liv i fryseren 
På generalforsamlingen i marts oplyste vi, at 
Ardo forventede en nedsat daglig kapacitet 
på fabrikken i Orehoved under høsten, da en 
fryser var brudt ned og ikke kunne repareres. 
Heldigvis lykkedes det Ardo mod forventning 
at få liv i fryseren igen, så fabrikken har kørt 
godt og stabilt til nu gennem hele høsten. 

Endnu ingen beslutning fra Ardo om 
investering i en ny linje på fabrikken 
Vi kunne på generalforsamlingen også 
oplyse, at Ardo’s ledelse i Belgien i juni ville 

tage stilling til, om der skal investeres i en ny 
linje på fabrikken i Orehoved. Det vil i givet 
fald bl.a. indebære forbedringer af scanneren 
og frysere samt en udvidelse af den daglige 
kapacitet. 

Selvom vi nu er i august måned, har Ardo 
endnu ikke meldt noget ud – så vi venter 
fortsat i spænding!  

Bestyrelsen 
Knud-Erik Clausen (formand) 
Holtegårdvej 3 
4930 Maribo 
Tlf. 2449 8259 
E-mail: holtegaard@clausen.mail.dk 

Torben Matthiesen (næstformand) 
Sdr. Alslev Strandvej 4 
4800 Nykøbing F. 
Tlf. 4015 8250 
E-mail: tm@gunslevholm.dk 

Claus de Neergaard 
Gunderslevvej 13 
4160 Herlufmagle 
Tlf. 4045 0075 
E-mail: cn@gunderslevholm.dk 

Henning Buhl-Madsen 
Slots Bjergbyvej 13 
4200 Slagelse 
Tlf. 2096 4594 
E-mail: mfk.hj@post.tele.dk 

Christian Heslet Jørgensen 
Arnakkegaard 
Arnakke 1 
4520 Svinninge 
Tlf. 5157 2312 
E-mail: chj@arnakkegaard.com 

Sekretariatet 
Klaus Sørensen 
Axeltorv 3, 1. sal 
1609 København V 
Tlf. 2724 5609 
E-mail: ks@lf.dk 
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